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سخنگوی کمیسیون اجتماعی:
در حال رایزنی برای حل مشکل 

تعطیلی پنجشنبه ها هستیم
ولی داداشــی تأکید کرد: در حال رایزنی 
هســتیم تا هیئــت عالی نظــارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام را مجاب کنیم  
طرح کاهش ساعت کاری ادارات و تعطیلی 
پنجشنبه ها ضرر ندارد و تصویب آن به نفع 
خدمات کشوری خواهد بود. ولی داداشی، 
ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس 
شــورای اســلامی، درباره آخرین وضعیت 
و  ادارات  کاری  ســاعت  کاهــش  لایحــه 
تعطیلی پنجشنبه ها عنوان کرد:  هیئت عالی 
نظارت مجمــع تشــخیص، لایحه کاهش 
ساعت کاری ادارات و تعطیلی پنجشنبه ها 
را مغایر با سیاست های کلی دانست و رأی 
به مغایرت داد. او ادامه داد: در حال حاضر 
در حال رایزنی هستیم تا هیئت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را مجاب 
کنیم  این طــرح ضرر ندارد و تصویب آن به 
نفع خدمات کشــوری خواهد بود. پیش تر 
عباس گودرزی، ســخنگوی هیئت رئیســه 
مجلس، در توضیحاتی درباره لایحه اصلاح 
ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشــوری، 
اعلام کرد: در ایران فقط روز جمعه تعطیل 
رســمی اســت و در مصوبه اخیر مجلس، 
ذکر تعطیلی رســمی پنجشنبه ها نادرست 
اســت. طبق ایــن مصوبه، روزهــای کاری 
دســتگاه های دولتی از شش به پنج روز در 
هفته کاهش یافته اســت، به این معنی که 
دســتگاه ها از شــنبه تا چهارشنبه خدمات 
خود را ارائــه خواهنــد داد. او افزوده بود: 
تعطیلی پنجشــنبه ها فقط بــرای تمامی 
دستگاه های اجرائی اعم از ستادی و استانی 
اعمال می شــود و شامل واحدهای نظامی، 
انتظامی، امنیتی، گمرک جمهوری اسلامی 
و بخش های عملیاتی خدمات رسان مانند 
بانک ها، بیمارســتان ها، مراکز بهداشــتی-
 درمانــی و اماکــن ورزشــی نخواهــد بود. 
فهرســت کامل این موارد به هیئت وزیران 

واگذار شده است.

غضنفرآبادی:
هفته جاری کار هیئت نظارت بر 

رفتار نمایندگان آغاز می شود
یکی از اعضای هیئت نظــارت بر رفتار 
نماینــدگان از احتمــال آغاز جلســات این 
هیئــت در دوره دوازدهــم مجلــس طی 
هفته جاری خبر داد. حجت الاسلام موسی 
غضنفرآبــادی در گفت وگو با ایســنا درباره 
برگزاری نخستین جلســه هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان اظهار کرد: به احتمال زیاد 
طــی هفته جــاری هیئت نظارت بــر رفتار 
نمایندگان کار خود را با تشــکیل نخســتین 
جلســه، آغاز می کند. او با اشاره به ترکیب 
اعضــای این هیئت، گفت: هیئت متشــکل 
از ۹ نفر اســت که از کمیســیون های اصل 
نــود و قضائی و حقوقی یک نفر، یک نفر از 
هیئت رئیسه و شش نفر نیز توسط نمایندگان 
در صحــن مجلــس انتخــاب می شــوند. 
بنابراین من از کمیســیون اصــل نود، آقای 
علی آذری از کمیســیون قضائی و حقوقی 
و آقایــان علیرضا منادی ســفیدان، محمد 
بیات، رستگار یوســفی، مصطفی طاهری، 
فرشــاد ابراهیم پور و محمــد صالح جوکار 
در این هیئت عضویت داریــم. این نماینده 
مجلس با بیان اینکه «نماینده هیئت رئیسه 
در هیئــت به احتمال زیاد بعــد از برگزاری 
انتخاب  انتخابات هیئت رئیســه مجلــس 
می شود»، عنوان کرد: دستور کار اول جلسه 
هیئت نظارت بر رفتــار نمایندگان برگزاری 
انتخابات هیئت رئیســه این هیئت اســت و 
سپس وارد رسیدگی به شکایت های واصله 
خواهیم شــد. غضنفرآبــادی همچنین در 
پاسخ به این پرسش که آیا تا کنون شکایتی 
از نمایندگان دوره دوازدهم مجلس به ثبت 
رسیده است، گفت: شــکایت های زیادی از 
نمایندگان مطرح شــده است که با تشکیل 
جلســات هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مورد پیگیری قرار می گیرند. بر اساس قانون 
نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان مصوب 
۱۳۹۱ و همچنین قانون اصــلاح موادی از 
قانون نظارت مجلس بر رفتــار نمایندگان 
مصوب ۱۴۰۳، این هیئت صلاحیت رسیدگی 
به امــوری از جملــه «گزارش های واصله 
درباره سوء استفاده و تخلف مالی یا اخلاقی 
نماینده و درآمدها و هزینه های غیرمتعارف 
وی»، «گزارش هــای مربوط به رفتار خلاف 
شــئون نمایندگی»، «گزارش هــای واصله 
دربــاره اعمال خلاف امنیت ملی کشــور و 
ســایر اعمال مجرمانه از بعــد انتظامی»، 
 «گزارش های هیئت رئیســه مجلس درباره 
غیبت و تأخیر در جلســات شعب، صحن و 
کمیسیون ها و بی نظمی هر یک از نمایندگان 
مطابق مواد قانون آیین نامه داخلی مجلس 
شــورای اســلامی» و «درخواســت هر یک 
از اعضای هیئت برای شــروع رسیدگی به 

تخلفات مذکور در این قانون» را دارد.

ایران  -آمریکا به سوی یک توافق هسته ای؟
جنگ در غزه، حملات اســرائیل به حزب االله و حملات هوایی اسرائیل 
به ایران در اکتبر ۲۰۲۴ در این خصوص قابل توجه اســت. ایران از این 
خطرات بزرگ آگاه اســت و به نظر می رســد آماده اســت تا برای رفع 

تحریم ها تعاملاتی انجام بدهد.
منافع آمریکا

به نظر می رسد دولت دونالد ترامپ که خواهان فاصله گرفتن از مداخله گری های 
همیشگی پیشینیان خود است، مذاکرات را به حملات نظامی درخواستی از سوی 
تل آویو ترجیح می دهد. رئیس  جمهور جدید آمریکا تمایل ندارد با شروع یک جنگ 
جدیــد در خاورمیانه تنگه هرمز را که محل عبور ۲۰ درصد از نفت جهان اســت، 
مختل کند. واشــنگتن که به شدت بر روی منزوی کردن چین متمرکز شده، از روابط 
نزدیــک تهران و پکن آگاهی دارد و می خواهد ایران را از دامان چین دور نگه دارد 
تا این کشور از منابع گازی و نفتی عظیم ایران بهره برداری نکند. همان طور که وزیر 
امور خارجه ایران در مقاله ای در واشنگتن پست به تاریخ ۸ آوریل اشاره کرده بود، 
دونالد ترامپ احتمالا پتانسیل اقتصادی بازار ایران را می بیند، به ویژه قراردادهایی 
که بین بویینگ و تهران در دســامبر ۲۰۱۶ و زمانــی که برجام همچنان برقرار بود، 
مطرح شده بود. این چشــم انداز برای هر دو طرف مفید است، زیرا ایران نیاز مبرم 
به به روزرســانی ناوگان هوایی خــود دارد و بویینگ نیز به کمــک مالی نیاز دارد. 
قدرت های منطقه ای نیز خواســتار آرامش و مماشات هستند. پادشاهی سعودی 
از این نشست اســتقبال کرد و برای تضمین ثبات منطقه برای صادرات نفت خود 
و اجرای پروژه چشــم انداز ۲۰۳۰ و ایجاد تنوع اقتصادی و گردشگری پس از نفت، 
طرفین را به ادامه مذاکرات تشــویق می کند. عربستان سعودی عمیقا تحت تأثیر 
حملات موشکی سال ۲۰۱۹ به تأسیسات نفتی این کشور قرار دارد که به طور جدی 
فروش نفت خام این کشــور را با مشــکل مواجه کــرد و در نهایت این حملات به 
ایران نسبت داده شد. علاوه براین کشورهای همسایه ایران و جامعه جهانی به طور 
گســترده نگران ایران هسته ای در منطقه هستند. نتیجه مذاکرات اکنون به توانایی 
طرفین برای رسیدن به توافق بر سر شرایط خاص بستگی دارد. اگرچه کنارگذاشتن 
برجام از طرف ترامپ عمدتا به عنوان نشانه ای از عدم درک او از پیروزی دیپلماتیک 
باراک اوباما تفســیر شــد، اما او تأکید دارد که این توافق را به دلیل سکوت در برابر 
برنامه موشکی ایران و فعالیت های گروه های نیابتی در منطقه رد کرده است. حالا 
باید دید تهران تا چه اندازه آمادگی دارد تا برای خروج از انزوای بین المللی و لغو 
تحریم هــای اقتصادی به مذاکره بپردازد. عده ای در داخل ایران برنامه هســته ای 
را تنهــا راه امن کردن خاک خود می دانند و از ســناریویی مشــابه با آنچه در زمان 
قذافی در لیبی رخ داد، نیز واهمه دارند. رژیم قذافی چند سال پس از کنارگذاشتن 
برنامه هسته ای، از طرف ائتلافی از شورشیان که از سوی قدرت های غربی حمایت 
می شدند، ســرنگون شد. آیا مقامات ایران حاضر هســتند در صورت خودداری از 
برچیدن کامل برنامه هســته ای، برای مذاکرات درباره نرخ غنی سازی اورانیوم که 
اکنون حدود ۶۰ درصد است و به مراتب بیشتر از نیازهای صلح آمیز است، به توافق 
برســند؟ نماینده ویژه آمریکا برای خاورمیانه روز دوشنبه ۱۴ آوریل در مصاحبه ای 
با فاکس نیوز اعلام کرد که مذاکرات بر روی دو موضوع متمرکز خواهد بود: برنامه 
غنی سازی اورانیوم و «راستی آزمایی توانمندی های نظامی، ازجمله موشک ها، نوع 
آنها، ذخایر موجود و همچنین توانایــی راه اندازی بمب». او افزود که ایران «هیچ 
نیازی به غنی ســازی اورانیوم بیش از ۳٫۶۷ درصد» در قالب یک برنامه صلح آمیز 
ندارد، اما روز بعد در صحبت های خود خواســتار برچیدن برنامه هســته ای ایران 
شــد. درحالی که به مهلت رسمی توافق هســته ای وین، که برای ۱۸ اکتبر ۲۰۲۵ 
تعیین شــده و به همراه آن امکان اجرای مکانیسم ماشه که منجر به بازگرداندن 
تحریم های اقتصادی ســازمان ملل خواهد شــد، نزدیک می شــویم، یک مسابقه 

واقعی با زمان آغاز شده است.

فرهنگرئیس جمهوری و دغدغه های بودجه ای حوزه 
اما باید توجه داشــت که این هدف گذاری باید همســو با دغدغه های 
مردم باشد، نه برنامه ها و خواسته های احزابی که ممکن است پایگاه 
اجتماعی قابل  اعتنایی هم نداشته  باشند. به بیان دیگر قبل از مطالبه 
هدف گذاری از متولیان بخش فرهنگ، باید به فکر تدوین سند توسعه 

فرهنگی برآمده از اراده مردم بود.
گفتنی اســت، در شرایطی که بسیاری از شــهروندان از دشواری های دسترسی 
به فضای مجازی می نالند و بسیاری از خانواده ها بی کاری فرزندان شان را معلول 
محدودیت های بی دلیل توسعه فضای مجازی می دانند که بسیاری از کسب وکارها 
را به آستانه تعطیلی کشانده، برخی از اعضای خانه ملت مدعی  هستند که مردم 
آنان را به عنوان وکیل خود برگزیده اند تا دسترسی موکلان خود را به فضای مجازی 
محدود کنند! به راســتی آیا کند کردن سرعت دسترسی به فضای مجازی خواسته 
مردم اســت یا برنامه «توسعه فرهنگی» حزبی با کمترین پشتوانه مردمی؟! حال 
آیا منطقی است که دولت برای محقق ســاختن برنامه توسعه فرهنگی مطلوب 

این احزاب از کارگزاران خود در بخش فرهنگی مطالبه هدف گذاری کمّی بکند؟
اما نکته پایانی اینکه سخنان رئیس جمهوری در سایت رسمی قدری تلخیص 
شده و به صورت زیر درآمده  است: «دکتر پزشکیان با اشاره به آمادگی دولت برای 
واگذاری مســئولیت به افراد شایسته، اظهار کرد: این آمادگی را داریم که هر کسی 
مدعی اســت می تواند بخشــی از مشــکلات مردم را حل کند، میدان عمل را در 
اختیارش قرار دهیم، اما در برابر مســئولیتی که به او واگذار می شود، باید پاسخ گو 
باشد». از آنجا که متن منتشرشده فوق با فیلم مراسم مزبور تفاوت پرمعنایی دارد، 
نگارنده امیدوار است متولیان امر تذکر لازم را به گردانندگان سایت بدهند تا سخنان 
رئیــس دولتی که صداقــت و صراحت را برنامه کار خود اعلام کرده، انعکاســی 

متفاوت با اصل (آن هم انعکاس جهت دار) نداشته  باشد.

سناریوهای مذاکرات ایران و آمریکا
کافی اســت آمریکا به صورت مستقیم و نامستقیم سرمایه گذاری  

مثــلا ۲۰۰ میلیــارد دلاری را بالمناصفه!! با دو ســوی جناح های 
داخلی اجرائی کند «جهان بینی ها» تفاوت خواهند کرد؛ بزرگ ترها 
توجیه می شوند؛ گروه های فشار محدود خواهند شد؛ جوان ترهای 
مدعی با افســانه های جدیدی افسون خواهند شد؛ اصلاح طلبان فرصت های 
اقتصادی-سیاســی بیشــتری پیدا می کننــد و انگیزه کمتری بــرای ائتلاف با 
نیروهای خارج از نظام خواهند داشــت و... . در این ســناریو هزینه های جنگ 
برای اسرائیل بیشتر می شود؛ البته بدون آنکه خطر آن به کلی رفع شود. چنین 
موازنه ای در صورتی که بخواهد منافع چین و روســیه را در بر گیرد، مســتلزم 
بندبازی تجاری-نظامی وســیع تر و سیاست موازنه مثبت گسترده تری است تا 

«اصطکاک استراتژیک» را به حداقل برساند.
۴- در «ســناریوی افسانه ای تکمیلی» گستره دامنه توافق از ایران و آمریکا 
فراتر می رود و اروپا و همســایگان خلیج فــارس را در بر می گیرد. طبعا چنین 
توافقی با همان منطق قبلی اســتحکام بیشــتری می یابد. در این ســناریوی 
«خیلی دور، خیلی نزدیک» همه ماجرای انزوای بین المللی دچار دگردیســی 
اساسی خواهد شــد و شما می توانید انتظار داشته باشید که سیاست «موازنه 
مثبــت»، ایران را به چهارراه فرصت های جهانی تبدیل کند. شــطرنج عجیبی 
اســت؛ گاهی یک بازیگر در ضعف است اما حوادث به گونه ای رقم می خورد 
که در موقعیت برتر قرار می گیرد؛ حتی اگر مهره های چندانی نداشــته باشد. 
رنج شطرنج از گنج تهی نیست. هر چه موضع گیری های سیاست خارجی کمتر 
به موجودیت رژیم های سیاسی پیوند بخورد، امکان بهره مندی از فرصت ها در 

روابط بین الملل بیشتر می شود.

دور دوم مذاکرات تهران - واشنگتن در فضایی مثبت و رو به جلو در ایتالیا برگزار شد

 روایت سازی زیر سقف رم
 مذاکره ای بدون عکس یادگاری

خبر یادداشت

سیـاستسیـاست

 «چهار ســاعت مذاکره در فضایی مثبت و رو به جلو»؛ تمام 
توصیفی بود که ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه، در پایان 
دور دوم گفت وگوهای غیرمستقیم میان ایران و آمریکا در رم ارائه 
داد و وزیر خارجه عمان هم گفت «مذاکرات ایران و آمریکا شتاب 

گرفته و دستیابی به توافق اکنون ممکن شده است».
در پایان نخســتین دور مذاکرات غیرمستقیم در مسقط، کمتر 
کســی گمان می کرد که ایســتگاه بعدی، رم، شــهری بــه دور از 
مناقشات سیاســی و آرام باشــد؛ شــهری با معماری تاریخی و 
هوایی مطبوع که حالا در میانه بهار، میزبان دیپلماسی ای پیچیده 
با ملاحظات جدی راهبردی شــده اســت. انتخاب رم نه از سوی 
ایران یا آمریکا، بلکه به پیشنهاد عمان -میانجی سنتی و فعال این 
گفت وگوها- انجام شــده بود. با این حال، تمایل آمریکا به انتقال 
مذاکــرات از خاورمیانه به اروپا نیز در این انتخاب بی تأثیر نبود. در 
شــرایطی که سایه بی اعتمادی همچنان بر این رایزنی ها سنگینی 
می کند، دو طرف بــدون دیدار رو در رو، در حــال تبادل پیام هایی  
بودند که می تواند زمینه ســاز تفاهمی گام به گام باشد؛ شطرنجی 

دیپلماتیک، بی صدا اما تعیین کننده.
به ویژه آنکه مذاکرات در هفته گذشته در فضای رسانه ای هم 
دنبال شد و خط و نشان دو طرف در مقابل هم کم نبود، تا جایی  که 
طرف آمریکایی از برچیده شدن توان هسته ای ایران گفت و طرف 
ایرانــی آن را خط قرمز عنوان کرد. البته همان گونه که پیش بینی 
می شد، جنگ رسانه ای روی میز مذاکرات نیامد و دیروز عراقچی 
در پایان مذاکــره دور دوم در گفت وگویی تأکید کرد: «آمریکایی ها 
تاکنون هیچ گونه بحث غیر مرتبط با موضوع هســته ای را مطرح 

نکرده اند».
بنابراین در اواسط ظهر دیروز با آغاز دور جدیدی از رایزنی های 
دیپلماتیــک میان ایران و آمریکا در رم، ســخنان عباس عراقچی، 

وزیر خارجه ایران، از روند مذاکرات، نشان از عزم تهران 
برای پیگیری مســیر دیپلماسی داشت. او تأکید کرد «ما 
متعهد به دیپلماســی بــا آمریکا هســتیم و باید از این 
فرصت برای تفاهم استفاده کنیم»؛ جمله ای که بیش 
از هر چیز، حامل پیام به طرف مقابل است؛ پیامی مبنی 
بــر آمادگی تهران برای گفت وگــو، اما نه به هر قیمت. 
در همین حــال، «آنتونیو تایانی»، وزیــر خارجه ایتالیا، 
میزبان این نشســت، رم را «پایتخت صلح» خواند و از 
ایران خواست که مسیر مذاکرات علیه سلاح هسته ای 
را ادامه دهد؛ روایتی که نشــان می دهــد نگرانی اروپا 
همچنان حول محور شفافیت و محدودیت های برنامه 
هسته ای ایران متمرکز اســت. با شروع مذاکرات پشت 
درهای بســته، گمانه زنی های رسانه ای هم بالا گرفت؛ 

از مستقیم شــدن مذاکرات تا تعلیــق ۱۵ دقیقه ای، ادعاهایی بود 
که در رســانه های مختلف در حال انتشــار بود و حتی حســاب 
کاربری شــبکه خبری الحدث در ایکس به نقل از خبرنگار خود، 
حســین قنیبر، نوشت: «وزیر خارجه عمان در حال انتقال پیام بین 
مذاکره کنندگان آمریکایی و ایرانی در ســفارت عمان در رم است 
و تلاش برای انجام مذاکرات مســتقیم بین دو طرف ادامه دارد». 
هرچند بلافاصلــه از طرف هیئت ایرانی همــه این گمانه زنی ها 
به شــدت رد می شــد اما نبایداز نظر دور داشــت که فضاســازی 
رسانه ای حربه ای است که غربی ها آن را به خوبی به کار می گیرند 
تا هدایت افکار عمومی را در اختیار داشــته باشند؛ موضوعی که 
مورد توجه مهــدی فضائلی، عضو دفتر رهبــر انقلاب، هم قرار 
داشــت. او با تأکید بر اهمیت «روایت ســازی مؤثر» در مذاکرات، 
صبح دیروز نوشــت: «روایت، قــدرت می آفریند و باید هم زمان با 

برنامه ریزی مذاکرات، روایت پردازی نیز در دستور کار باشد».

حواشی مذاکرات دیروز
دیروز برعکس دور نخســت هیئت ایرانی پس از طی مســیر 
کوتاهی از سفارت ایران، که تنها ۹۰ متر پایین تر از محل قرار مذاکره 
قرار داشــت، وارد محل مدنظر شد و خبری از تأخیر هیئت ایرانی 
نبود. کاروان خودرویی ویتکاف هم ۳۰ دقیقه بعد رسید، اما مسیر 
ورودی را رد کرد و مجبور شــد در خیابان باریک دنده عقب برود 
و دور بزند. البته این تنها حاشــیه نبود و حضور «ماتئو سالوینی»، 
معاون نخســت وزیر ایتالیــا، در حالی که یک لباس غیررســمی و 
راحت به تن داشــت، در حال عبور از مقابل سفارت عمان در رم، 
جلب توجه کرد و او شــکار خبرنگارانِ حاضر شــد. او به محض 
اینکه خبرنگاران و عکاسان رسانه های خارجی به سمتش هجوم 
بردند و از او درباره علت حضورش در این مکان پرســیدند، گفت: 
من فقط در حال عبور از اینجا هســتم. مــن در مذاکرات (ایران و 
آمریکا) شرکت نمی کنم. او درباره نگاهش به مذاکرات دو کشور 

ایــران و آمریکا با میانجیگری عمان هم گفت: «امیدوارم از انرژی 
هسته ای برای گرم کردن مدارس و بیمارستان ها استفاده شود، نه 

برای سلاح».

خبری از انتشار جزئیات مذاکرات نیست
همچنان اطلاعاتی از جزئیات مذاکرات منتشــر نشده، هرچند 
دور اول مذاکرات که هفته گذشــته در عمان برگزار شد، بر تعیین 
لحن و قالــب مذاکرات متمرکز بود؛ اما حــالا مقامات آمریکایی 
گفته اند هدف آنهــا در دور دوم، تدوین یک چارچوب برای نحوه 
پیشــبرد مذاکرات اســت. حتی وال اســتریت ژورنال، در گزارشی 
مدعی شــد که این دور از مذاکرات معطــوف به طراحی جدول 
زمان بندی و چارچوب توافق احتمالی است. سه موضوع اصلی 
مذاکــره عبارت اند از: «۱. درصد غنی ســازی اورانیوم، ۲. ســطح 
و گســتره نظارت ها، ۳. میزان و نوع ذخایر هســته ای» که هر سه 
مســئله دارای ابعاد فنی هســتند و نیاز به بررســی کارشناســی 
دارنــد، بنابراین گزاره این رســانه به عنوان اهــم موضوعات روی 
میز دیروز خیلی هم قابل اتکا نیســت. هرچند طرف ایرانی اعلام 
کرده «برچیده شدن کامل برنامه هســته ای» را نخواهد پذیرفت؛ 
موضعی که از ســوی ایران به عنوان خط قرمز تلقی می شود. در 
مقابل، آمریکا نیز اصرار دارد که هرگونه توافق باید تضمین کننده 

عــدم تسلیحاتی شــدن برنامه هســته ای ایران باشــد. ایران هم 
خواستار رفع تحریم ها و اعتمادسازی از جنس تضمینی است که 
تحریم ها بازنگردند. دراین میان شبکه الحدث نیز از وجود اختلاف 
مشخص بر سر «میزان غنی سازی» خبر داده که البته منابع ایرانی 
آن را تأیید نکردند؛ اما این موضوع مسئله ای است که همواره در 
کانون اختلافات فنی و سیاسی میان ایران و غرب قرار داشته و در 
نهایت باید درباره آن تصمیم گیری شود و ایران هم متناسب با نیاز 

خود به غنی سازی تصمیم آخر را می گیرد.

روایت سخنگوی وزارت خارجه ایران از مذاکرات
اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت خارجه، همانند دور نخست 
بســیار فعال بود و در لحظه پاسخ گوی سؤالات و گمانه زنی هایی 
بود که می توانستند مذاکرات را به حاشیه ببرند. او در ابتدا با بیان 
اینکه «مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در اقامتگاه سفیر عمان 
در ایتالیا در حال برگزاری اســت» تأکید کرد که رسانه ها به اخبار 
نادرســت ضریب ندهند. «اســماعیل بقائی» درباره برخی اخبار 
نادرســت که درباره مذاکرات منتشر شده و فضاسازی هایی که از 
سوی برخی از رسانه ها انجام می شــود، گفت: این فضاسازی ها 
غیرطبیعی نیســت. قبلا نیز بــا این فضاســازی ها و روایت های 
نادرســت مواجــه بوده ایم. مــا در وزارت خارجــه وظیفه خود 
می دانیم که اطلاع رسانی دقیق بکنیم. با تمرکز و بدون توجه به 
حاشیه ســازی ها، کار را به پیش می بریم. او ادامه داد: رسانه های 
ما نیز توجه کنند که به این اخبار نادرست ضریب ندهند، مواردی 
که گفته شده، نادرست اســت و این بخشی از روند حاشیه سازی 
اســت. بقائی تأکید کرد: ما با تمرکز بــر روی کار و بدون توجه به 
حاشیه سازی ها، کار را به پیش می بریم و در راستای تأمین منافع 
ملی مردم ایران حرکت می کنیم. سخنگوی وزارت خارجه تأکید 
کرد: نحوه انجام این دور مذاکرات مانند دوره نخســت در مسقط 
است و دو هیئت در سالن های مجزا مستقر هستند. بقائی با بیان 

اینکه «قبل از آغاز رسمی مذاکرات دیداری نیز بین آقای عراقچی 
و وزیر خارجه عمان انجام شــد»، گفت: در این دیدار درباره نحوه 
کار صحبت شد و همان طور که پیش از این نیز گفتیم این مذاکرات 
با وســاطت عمان در حال انجام است. سخنگوی وزارت خارجه 
همچنین با بیــان اینکه «قبل از انجام مذاکــرات دیداری نیز بین 
وزیران امور خارجه ایران و ایتالیا انجام شــد»، گفت: در این دیدار 
درباره روابط دوجانبه و تحولات منطقه صحبت شــد. ما در این 
دیــدار قدردانی خود را از ایتالیا بــه خاطر هماهنگی و همکاری 
بــا عمان برای برگزاری ایــن دور از مذاکرات اعلام کردیم و طرف 
ایتالیایی نیز از اینکه این فرصت در اختیار آنها گذاشته شده، تشکر 

و قدردانی کرد.

گروسی در ایتالیا، اما نه در محل مذاکرات
دراین بین رافائل گروســی، مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، نیز در ایتالیا به ســر می برد کــه برخلاف گمانه زنی ها البته 
به میز مذاکره دعوت نشــده بود. او پس از دیدار با آنتونیو تایانی، 
وزیر خارجه ایتالیا، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: «امروز با 
وزیر امور خارجه ایتالیا دیدار کردم. از نقش ســازنده و مؤثر ایتالیا 
در حمایــت از صلح اســتقبال می کنم؛ به ویــژه در لحظه ای که 

دیپلماسی بیش از هر زمان دیگری ضروری است».

پایان خوش دور دوم مذاکرات
در پایان هم به  گفته سید عباس عراقچی، مذاکرات رو به جلو 
بود. او توضیح داد: «این  بار موفق شــدیم درباره یک سری اصول 
و اهداف به یک تفاهم بهتری برســیم و نهایتا قرار شد مذاکرات 
ادامه یابد و وارد مرحله بعدی شــود، به این ترتیب که جلســات 
کارشناســی شــروع شــود». وزیر خارجه ایران تصریــح کرد: «از 
چهارشنبه این هفته مذاکرات فنی در سطح کارشناسان 
در عمان آغاز خواهد شد. طبیعی است که کارشناسان 
فرصت بیشــتری برای ورود بــه جزئیات و طراحی یک 
چارچوب برای توافق پیدا کنند و بعد ما شنبه آینده در 
عمان ملاقات خواهیم کرد تا نتیجه کار کارشناســان را 
بررسی کنیم تا ببینیم چقدر به اصول یک توافق نزدیک 
هستیم». او در پاســخ به این سؤال که «شما مذاکرات 
را ســازنده ارزیابــی می کنید؟»، گفــت: همان طور که 
عرض کردم، مذاکرات در فضایی ســازنده برگزار شد و 
می توانیم بگوییم رو به جلو است و در حال حرکت به 
جلو هستیم. عراقچی ادامه داد: انجام مذاکرات یکی از 
کارهای وزارت خارجه است و نباید در این زمینه هیجان 
و التهابی در جامعه ایجاد شــود. مــا کار را با طمأنینه 
و با دقت و با آرامش انجــام می دهیم. دیپلمات عالی رتبه ایران 
گفت: همان طور که مقام معظم رهبری اشــاره کردند، نه دلیلی 
برای بدبینی زیاد وجــود دارد و نه دلیلی برای خوش بینی زیاد و 
ما یک مســیر میانه و کاملا معقول را باید بــا آرامش طی کنیم. 
او گفت: امیدوارم هفته آینــده بعد از مذاکرات فنی در موقعیت 
بهتری باشــیم. برای قضاوت درباره امکان رسیدن به یک تفاهم، 
هنــوز با احتیاط برخورد می کنیــم. او همچنین گفت که «رافائل 
گروســی»، مدیرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی، در مذاکرات 
حضور نداشت، چراکه گفت وگوها هنوز به مرحله ای نرسیده که 

به اظهارنظرهای فنی احتیاج باشد.
مقام عمانی، هم هدف این مرحله جدید را «تضمین عاری بودن 
منطقه از سلاح های هسته ای، رفع تحریم ها و در عین حال، حفظ 
توان ایران برای توسعه انرژی صلح آمیز هسته ای» عنوان کرد. او 
تأکید کرد که تنها در سایه ارتباطات شفاف و گفت وگوهای صریح 

می توان به تفاهمی پایدار و معتبر میان طرف ها دست یافت.
همچنین شــبکه خبری «راشاتودی» با اســتناد به منابع آگاه 
گــزارش داد که مواضع هیئت آمریکایی در ایــن دور از مذاکرات 
«واقع بینانه» بوده و خبری از ســخت گیری های معمول در ادوار 
پیشین دیده نشده است. سخنگوی وزارت خارجه ایران نیز با تأکید 
بر حفظ کامل دســتاوردهای فنی و هسته ای کشور، گفت: «برای 
رفع هرگونه شبهه درباره ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای آماده 
همکاری هســتیم، اما رفع تحریم ها بایــد با تضمین های اجرائی 
همراه باشــد». او افزود: «برای وقت  تلف کردن اینجا نیســتیم. تا 
زمانی که مذاکره ســازنده و هدفمند باشــد، ادامه خواهیم داد». 
بر اساس اعلام منابع دیپلماتیک، دور بعدی مذاکرات در روزهای 
آینده در پایتخت عمان، مســقط، برگزار خواهد شد. البته بخش 
کارشناسی و فنی از چهارشنبه آغاز خواهد شد و شنبه هفته آینده 
در ســطح هیئت عالی مذاکره کننده دو کشور در مسقط مذاکرات 

پیگیری خواهد شد.

 ســخنگوی شــورای نگهبان از اظهارنظر اعضای این شــورای درباره هشت مصوبه مجلس، هفت 
اساســنامه و چهار اســتعلام دیوان عدالت اداری خبر داد. به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف، عضو 
حقوق دان و ســخنگوی شورای نگهبان، در نشست خبری به ارائه گزارشی از جزئیات فرایند بررسی های 
انجام شده در شورای نگهبان درباره مصوبات مجلس پرداخت و با بیان اینکه «طی یک ماه گذشته هشت 
مصوبه مجلس، هفت اساسنامه شرکت های دولتی و چهار استعلام دیوان عدالت اداری از سوی شورای 
نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است»، عنوان کرد: طرح اصلاح قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات 
و دارندگان ســلاح و مهمات غیرمجاز با اصلاحات اخیر مجلس به تأیید شورای نگهبان رسید. او افزود: 
همچنین لایحه موافقت نامه بین دولت ایران و ژاپن درباره کمک به همکاری متقابل در امور گمرکی نیز 
با بررسی هایی که در شورای نگهبان انجام شد، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. لایحه 
ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی ایران و دولت کره به داوری با بررسی هایی که در شورای نگهبان داشتیم 
خلاف موازین شــرع و قانون اساسی شناخته نشد. لایحه موافقت نامه ایران و ازبکستان در زمینه انتقال 
محکومان نیز به تأیید شورای نگهبان رسید. درباره لایحه انتقال بین جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
بولیواری ونزوئلا، شــورای نگهبان ایراداتی وارد کرده است. درباره لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون خدمات 
کشــوری نیز شــورای نگهبان پیش تر اعلام کرده بود که نکته ای در این باره ندارد اما هیئت عالی نظارت 
بر حسن اجرای سیاست های کلی مجمع تشــخیص ایراداتی در این باره وارد کرده است. او در پاسخ به 
این پرسش که آیا شورای نگهبان در مرحله فعلی رسیدگی به مصوبات درباره بررسی CFT و پالرمو در 

مجمع تشــخیص حضور پیدا می کنند، گفت: در این فرایند اخذ نظر مشورتی شورای نگهبان پیش بینی 
نشده است، اما نمایندگانی از مجلس و شورای نگهبان در جلسات مجمع حضور پیدا می کنند. سخنگوی 
شورای نگهبان همچنین درباره نظر شــورای نگهبان درباره لایحه سرباز-قهرمان عنوان کرد: ما از مفاد 
این لایحه اطلاعی نداریم و در حال حاضر صرفا کلیات آن در مجلس به تصویب رســیده اســت. بعد از 
تصویب جزئیات در صحن، ما در شورای نگهبان این موضوع را مورد بررسی قرار می دهیم.  طحان نظیف 
در پاســخ به پرسشی درباره بررسی کنوانســیون های CFT و پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
 CFT شورای نگهبان صرفا ایراداتی نسبت به ،CFT گفت: درخصوص الحاق به دو کنوانسیون پالرمو و
داشته و درباره پالرمو ایرادی نداشته است. علت اینکه الحاق به کنوانسیون پالرمو در دستور کار مجلس 
قرار گرفته، ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع و اصرار مجلس بر مصوبه خود است. ایرادات هیئت عالی 
نظارت از سوی شورای نگهبان به مجلس ابلاغ می شود. او در پاسخ به این پرسش که با توجه به اظهار 
نظرات هیئت عالی مجمع درخصوص مصوبات مجلس، آیا قرار است مصوبات مجلس از سوی هیئت 
عالی مجمع مورد رســیدگی قرار بگیرد و شورای نگهبان صرفا در انتخابات ها نقش نظارتی خود را ایفا 
کند، تأکید کرد: خیر این برداشت درستی نیست، بلکه شورای نگهبان مصوبات مجلس را از لحاظ تطابق با 
شرع و قانون اساسی بررسی می کند و هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بر اساس تفویضی که به این نهاد انجام شــد، مصوبات مجلس را بر اساس 

مطابقت با سیاست های کلی نظام مورد بررسی قرار می دهد.

طحان نظیف عنوان کرد
شورای نگهبان ایراداتی نسبت به CFT داشته است
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